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Baján szüle te t t 1940-ben. 1959-ben a 
III. Béla Gimnáziumban ére t t ség ize t t , 
majd a József Attila Tudományegyete-
men 1964-ben tör ténelem-lat in , 1966-
ban ógörög szakos diplomát szerzet t . 
1965 ó t a do lgoz ik az e g y e t e m e n , 
1984-től a Tör t éne t i Segéd tudomá-
nyok Tanszék vezetőjeként. 1991-ben 
kapta meg a történelem-tudomány dok-
tora akadémia tudományos fokozatot, 
1992-ben egyetemi tanárrá nevezték ki. 
Fő oktatási és kutatási területe a medi-
evisztika, ezen belül bizantinológiával, 
történeti segédtudományokkal és ma-
gyar középkorral foglalkozik. 
Vendégem a III. Béla Gimnázium Ba-
ráti Körének hagyományos őszi össze-
jövetelére é rkeze t t . így adódot t egy kis 
idő arra, hogy fehér asztal mellet t is 
elbeszélgessünk. Régi emlékeke t idé-
zünk, felemleget jük a közös ismerősö-
ket, s közben pályafutásáról, munkájá-
ról faggatom. 
- Régen elkerültél Bajáról. -Ac egyetemi 
éveket is számítva néhány év híján 
négy évtizede Szegeden élsz. Gyakran 
látogatsz haza? 
- Havonta, ké thavonta lá togatom éde-
sanyámat és a rokonokat . Olykor-oly-
kor, mint most is, a III. Béla Gimnázi-
umba is el szoktam menni . Általában 
nyaranta is itt tö l tök egy he te t . 
- Bajainak vagy szegedinek tartod magctd? 
- Mind a két várost m a g a m é n a k vallom. 
Bajainak t a r tom magam, de szegedi is 
le t tem. Nem szoktam el Bajától, nem 
le t tem annyira szegedi, hogy Bajáról 
e lfeledkezhetnék. Rövidre fogva: sze-
gediként is m e g m a r a d t a m bajainak. 
Sőt h i rde tem is ba ja iságomat . Ahol 
szerzői é le t ra jz is szerepel a munká im 
m e l l e t t , m i n d i g b ü s z k é n e m l í t e m , 
hogy a bajai III. Béla Gimnáz iumban 
ére t t ségiz tem. 
- Hogy ez több egyszerű tényközlésnél, 
arra magam is felfigyeltem. A millecen-
tenárium alkalmából a közelmúltban 
jelent meg Szegeden az Árpád előtt és 
után című kitűnő tanulmánygyűjte-
mény, amelynek társszerkesztője vol-
tál. A kötet végén a tizennégy szerző 
életrajza olvasható. Mindössze négyen 
tartották fontosnak, hogy középiskolá-
jukról is szóljanak. Köztük - örömömre 
- a két bajai. Melletted Szegfű László 
tanszékvezető főiskolai tanár, aki úgy-
szintén a magyar középkori történelem 

kiváló kutatója. Nyilván úgy érzitek, 
hogy a bajai gyertnekkomak szerepe 
volt életetek későbbi alakulásában. 
- Valóban ezt gondolom. Mindeneke-
lőtt azért , mer t k i tűnő taní tóim és 
tanára im voltak. Máig hálásan emlék-
szem vissza Zeller Pál taní tó bácsira és 
Szabó János magyar- tör ténelem sza-
kos tanáromra , akik az ál talános isko-
lában megsze re t t e t t ék velem a magyar 
i rodalmat és a tö r téne lmet . Az ő hatá-
sukra ha tá roz tam el már nyolcadikos 
koromban, hogy tanár leszek. A gim-
náziumban tovább erősödöt t bennem 
ez az elhatározás. Több nagyon jó ta-
nárom volt, akik tovább táplál ták ben-
nem a magyar és a tö r téne lem iránti 
é rdek lődés t . Megjegyzem, ma már , 
é re t t fejjel tudom, két-három megha-
t á rozó t a n á r e g y é n i s é g e lég ahhoz , 
hogy rangot adjon egy iskolának. Az 
akkori III. Béla Gimnáziumban ennél 
jóval több akadt . Nagyon jó gárda volt 
együtt . Nekik is köszönhetem, hogy 
1959-ben eredményesen felvételiztem 
a JATE magyar- tör ténelem szakára. 
- A magyart rövid idő múltán elhagy-
tad, a történelem mellé a latint, majd az 
ógörögöt vetted fel. Miért? 
- A váltásban két nagyszerű egyetemi 
t a n á r o m n a k volt s ze repe . Egyikük 
Hahn István, az ókor tö r téne lem kiváló 
tudósa , a másik Szádeczky-Kardoss 
Samu, a klasszikus nyelvek okta tó ja 
volt. Ők biz ta t tak arra, hogy az ókorral 
foglalkozzam, ehhez pedig a latin és az 
ógörög nélkülözhetet len. 
- Egy ideig valóban ókortörténettel fog-
lalkoztál, de azután egyszeresük III. 
Béla jelent meg vizsgálódásaid közép-
pontjában. Talán csak nem azért, mert 
ő volt hajdani iskolád névadója? - kér-
dezhetném tréfálkozva. 
- Ilyen direkt összefüggés természete-
sen nincsen. Az tö r t én t , hogy Szá-
deczky professzor ha tására bizantino-
lógiával, majd egyre inkább a magyar-
bizánci kapcsolatokkal kezdtem fog-
lalkozni. Ezek fénykora a 12. század 
volt, az a kor, amelyben III. Béla, a 
magyar középkor egyik legjelentősebb 
királya ura lkodot t . Tehát ha nem akar-
tam volna is, óhata t lanul ő lett kutatá-
saim egyik fő tárgya. 
- Kandidátusi disszertációdat is e kor-
szakról írtad. 

- Az 1978-ban elfogadott disszertáció 
c íme ez volt: Maévnr-hizánci kapcsola-
tok a 12. században, s ebben természe-
tesen központi helyet kapot t III. Béla 
u r a l k o d á s á n a k i d e j e . Ezt k ö v e t t e 
1981-ben egy Kristó Gyula kollégám-
mal együtt készí tet t könyv, a III. Béla 
emlékezete , s ez már kifejezetten a 
bajai g imnázium névadójáról szólt. 
- Magyarország a 12. században. Ц, 
Istvántól III. Istvánig - sorolom a kö-
vetkező könyveidet. Lgy tűnik, a 12. 
szc'izadba alaposan beleástad magad. 
-Valóban a 12. század kedvenc korsza-
kom lett , de azért a későbbiek folya-
mán az időben előbbre is léptem, visz-
sza is m e n t e m . Előre az ÁNJOU-kor 
felé, ennek t e rméke a szintén Kristó 
Gyulával és másokkal írt Károly Róbert 
emlékeze te c í m ű k ö t e t . Visszafe lé 
pedig a honfog la lás ig m e n t e m . Az 
1990-ben benyúj to t t akadémiai dok-
tori d isszer tációmban a 896-tól 1196-
ig te r jedő háromszáz év külpolit ikáját 
vizsgáltam. Itt már nemcsak a bizánci 
kapcsolatokkal foglalkoztam, hanem 
á t t e k i n t e t t e m a pápai, a német , az 
orosz és más kapcsolatokat is, a célom 
ugyanis a magyar külpolitikai viszo-
nyok teljes feldolgozása volt. 
- A ntagyar történetírásban volt előzménye 
ennek a nagyszabású vállalkozásnak? 
- Hatvan évvel előt tem Dér József foglal-
kozott ugyanezzel a témával, de szeré-
nyebb t e r j e d e l e m b e n . Ő egyébként 
nemcsak ebben, a szegedi egyetemen is 
elődöm volt, egy ideig itt volt professzor. 
- Háromszáz év szerteágazó összefüggéseit 
kutatva alighanem egy sor újabb és újabb 
megoldandó problémám bukkam'd. 
- Ezekből a kuta tásokból természete-
sen más m u n k á k is kinőt tek, így példá-
ul A királyság első százada című köny-
vem. Publ ikác iós jegyzékem egyéb-
ként kb. 150 tételből áll, s benne 20-
22 könyv, illetve könyv jellegű munka 
szerepel . Az utóbbi , bizonytalannak 
tűnő megha tá rozás t az magyarázza, 
hogy nem mindig lehet pontosan meg-
határozni , mi is minősül könyvnek. 
Erre jó példa az 1994-ben megjelent 
Korai magvar tör ténet i lexikon, amely-
nek főszerkesztője Kristó Gyula volt, s 
Engel Pállal mi ke t t en a szerkesztői. 
Százhetven munkatárssa l dolgoztunk 
a v a s k o s k ö n y v ö n . A b e f e k t e t e t t 
munka alapján a magam könyvének is 
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t ek in the tem ezt a művet , ugyanakkor 
az ál talam írt közel száz címszó is egy 
kisebb köte t anyaga lehetne . 
- Többször említetted Kristó porfesz-
szort. Л munkáidat felsoroló bibliog-
ráfiából is kitűnik, hogy nagyon gyak-
ran dolgoztatok együtt, számos könyv 
társszerzőiként szerepeltek. Hogyan a-
lakidt ki ez a szoros munkakapcsolat? 
- Együtt vol tunk egye temis ták , egy 
ideig egy szobában is laktunk, a kap-
csolatunk tehát igen régi. Kristó Gyula 
kezdet től fogva a középkorral foglal-
kozott , s mára rendkívül j e l en tős élet-
művet a lkoto t t meg. Hatvanhat igen 
fontos témával foglalkozó könyv szer-
zője, s ez példátlan te l jes í tmény a ma-
gyar t ö r t é n e l e m t u d o m á n y b a n . Ami-
kor magam is a középkorral kezd tem 
foglalkozni, nagyon sokat beszélget-
tünk szakmai kérdésekről . Felfigyel-
tünk arra , hogy egy érdekes forráscso-
port tal , a korabeli helynevekkel kap-
csolatban meglehe tősen sok a felüle-
tesen levont következtetés . Az, hogy 
az ötvenes évektől kezdve intenzíven 
foglalkoztak ezzel, az é r the tő , hiszen 
a magyar középkor forrásszegény kor-
szak, a kevés leírt anyag tú lnyomó 
többsége is elveszett . Ezért minden 
számbavehetőt , az okleveleken kívül a 
régészeti , néprajzi forrásokat és ter-
mészetesen a földrajzi neveket is vizs-
gálni kell. De mivel úgy lá t tuk, hogy 
egyesek néhány önkényesen kiraga-
dot t példára nagy hordere jű elmélete-
ke t igyekeznek fe lépí teni , amelyek 
nem állják ki a forráskri t ika próbájá t , 
e lhatároztuk, összegyűj t jük és a kuta-
tás számára hozzáférhetővé tesszük a 
korabeli helyneveket. Szegfű Lászlóval 
hármasban több min t négyezer kora-
beli földrajzi nevet gyű j tö t tünk össze, 
s ezt az ada t t á ra t a hetvenes évek ele-
jén kiadtuk. A munka haszná t igazolja, 
hogy azóta je lentősen visszaesett a 
helynevekkel való manipulálás . 
Együt tműködésünk így alakult ki, és 
szakmai, barát i kapcso la tunk mind a 
mai napig tar t . Együtt dolgozunk a 
Szegedi Középkorász Műhelyben, a-
melvnek van egy sorozata , a Szegedi 
Középkortör ténet i Könyvtár. Ez az is-
mer t és el ismert soroza tunk immár a 
t izenket tedik kö te téné l tar t . 
Véleményed szerint mi az, amivel mun-
kásságod hozzájárult a magyar közép-
kor pontosabb megismeréséhez? 
A m i n t az e d d i g i e k b ő l is k i d e r ü l t , 
három különböző, de egymással szo-
ros összefüggésben álló terüle t te l , a 
magyar középkorral , bizantinológiával 
és tö r téne t i segédtudományokkal , for-
rásvizsgálattal foglalkozom. Mindhá-

rom terü le ten vannak bizonyos ered-
ményeim. Ami a szorosan vett kérdést 
illeti, azt hiszem, nagydoktori disszer-
tác iómban az eddigieknél reálisabban 
és jobban a forrásokra a lapozot tan si-
k e r ü l t b e m u t a t n o m a h o n f o g l a l á s 
utáni há rom évszázad magyar külpoli-
t ikáját . Az a kép pedig, ami t bizantino-
lógiai ku ta tása im segítségével a 12. 
századról fes te t tem, megha tá rozónak 
tekin the tő , mind a szakma, mind a 
közvélemény elfogadja. 
- A kutatómunka mellett tanítasz is. 
Hallgatóidtól tudom, hogy kedvelik elő-
adásaidat, sőt azt is hallottam, hogy 
tavaly az év történész tanárának vá-
lasztottak. 
- Szeretek taní tani és a hallgatókkal 
foglalkozni . Azt is Baján t a n u l t a m 
meg, hogy nem elég a tanítási órán 
együtt lenni a diákokkal, azon túl is 
törődni kell velük. Ami az ok ta tás t il-
leti: e lőadásaimban kerülöm a rögtön-
zést, igyekszem lényegeset mondani , 
és gondot fordítok arra, hogy érvénye-
süljön a szakmai pluralizmus. Ez azt 
jelenti, hogy i smer te tem, ü t k ö z t e t e m 
a témával kapcsolatos különböző véle-
ményeket , e lmondom a sa já tomat , és 
megadom a lehetőséget a hallgatók-
nak, hogy válasszanak. De azt kérem, 
hogy amikor választanak, mindig a for-
r á s t t e k i n t s é k a l e g f o n t o s a b b n a k . 
Hogy ki mit mondo t t , mi olvasható a 
szakirodalomban, az a forráshoz ké-
pes t nem lényeges. Másodikként a 
szkepszist várom tőlük. Azt, hogy min-
dig kri t ikát alkalmazzanak, ha kell, 
még a forrással szemben is. Végül i-
gyekszem megér t e tn i velük, hogy a 
tör ténész t az teszi tör ténésszé, ha a 
folyamatban törvényszerűséget lát. 
- Mind a tudományos munka, mind az 
oktatás sok energiát emésztő, embert 
próbáló tevékenység. A szakmádból kö-
vetkező sok elfoglaltság mellett jut időd 
másra is? 
- Хеш sok. Régebben moziba jár tam, 
futbal loztam, rendszeresen olvastam 
szép i roda lma t , sok m i n d e n t csinál-
tam, és még az úgynevezett közéle t re 
is ju tot t időm. A m u n k a és a család, két 
fiút neveltünk, később szűkebb hatá-
rokat szabott a szabad időtöl tésnek. A 
fiaim azóta fe lnőt tek, most már örö-
m ö m r e az unokám igényli a foglalko-
zást. A futballozást azért sokáig csinál-
tam, végül egészségi okokból kellet t 
l emondanom róla. De akárhogyan is 
van, most is szakítok időt az olvasásra, 
rendszeresen járok színházba, s heten-
te kétszer-háromszor úszom is. Az u-
tóbbi években - lehet, hogy ez nosztal-
gia - gyakran olvasgatom újra a klasz-

sz ikus magyar kö l tőke t . Es t énkén t 
egy-egy félórát , órát velük töltök. Vaj-
dával, Adyval, Radnótival, József Atti-
lával, Babitscsal, Juhász Gyulával. 
- Beszélgetésünk végén újra a tudomá-
nyos munkádról kérdezlek. Min dolgo-
zol most, és mik a szakmai terveid? 
- Hadd kezdjem egy kicsit messzebbről 
a választ! Az e lmúl t néhány évtizedben 
a régi korok kuta tása nem kapot t meg-
felelő t ámogatás t . A politika és az ide-
ológia a mode rnebb korokat , a 19-20. 
századot favorizálta. Ennek az lett a 
következménye, hogy bizonyos terüle-
teken óriási lemaradás támadt . így pél-
dául a for ráskuta tásban, forráskiadás-
b a n , a m i p e d i g n é l k ü l ö z h e t e t l e n 
ahhoz, hogy a t ö r t éne l emtudomány 
megalapozot t , jó koncepciókat alkot-
hasson. Egy példa! Az Anjou-korban 
mintegy 60 .000 oklevél kele tkezet t . 
Ebből 3 0 . 0 0 0 kiadatlan, és a 30 .000 
kiadot t sem kritikai kiadásban látot t 
napvilágot, tehát hibás, rossz, használ-
ha ta t lan . Xem véletlen, hogy a korszak 
ku ta tá sa szinte teljesen leállt. A kia-
d a t l a n fo r r á sok é r t é k e l é s e ugyanis 
rendkívü l nehéz . Xem elég la t inul 
tudni , el is kell tudni olvasni a közép-
kori krikszkrakszokkal rót t , rövidíté-
sekkel teli szövegeket. A paleográfia 
külön szakma , a k u t a t ó k többsége 
n e m ér t hozzá. Megjegyzem, a Mohács 
körüli idők t ek in te tében még rosszabb 
a k iadot t és kiadatlan források aránya, 
tehát még nehezebb a dolog. Ahhoz, 
hogy ez az áldat lan helyzet megváltoz-
zon, a forrásanyagot újra át kell nézni 
és ki kell adni. 
Ez a meggyőződés vezetet t oda. hogy 
jó néhány évvel ezelőt t e lha tároztuk, 
az Anjou-kort megpróbál juk tisztába 
tenni . Mint mond tam, eddig három 
t e r ü l e t e n t evékenyked tem, közülük 
egy volt a forráskuta tás . Most úgy dön-
tö t t em, hogy ezentúl é le tem hátralevő 
részében ezt teszem kuta tása im kö-
zéppont jába . A vállalkozás ugyanis óri-
ási, többen csináljuk. Hatvan köte t a-
nyagot kell kiadni. Eddig hét köte t 
lá to t t napvilágot. Úgy tűnik, a jövő 
ku ta tógenerác iónak is bőven marad a 
munkából . Mindeneset re egy-két köte-
tet én is szere tnék letenni ebben a 
sorozatban, hogy végre valóban a for-
r á s o k a l a p j á n l ehessen k u t a t n i az 
Anjou-kort . 2100 táján élők számára 
még mindig o t t marad a Mohács körüli 
idők okleveleinek a feldolgozása. 
- Köszönöm a beszélgetést, és jó egés-
zséget, termékeny évtizedeket kívánok 
ehhez a hatalmas munludioz. 

Bálint László 


